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Pokroky matematiky, fysiky a astronomie, ročník I I I , číslo 2 P 

Z ČINNOSTI JČMF 

^Ze schůze IJV JČMF, konané dne 25. X. 1957 

Schůze Ústředního výboru JČMF, konaná dne 25. října m. r., měla opět program, který 
byl zaměřen nejen na organisačnf otázky zásadní důležitosti, ale také na informaci členů 
XJV o důležitých odborných otázkách, které se dotýkají všech našich matematiků a fysiků. 
Rozprava, ke které takové informace dávají podnět, umožňuje nad to členům ÚV JČMF 
vyměnit si zkušenosti a doplnit si vědomosti z dosti širokého okruhu aktuálních pro
blémů. 

Jako na předcházející schůzi ÚV1), bylo referátům a diskusím věnováno celé dopo
ledne. Schůzi zahájil v 9 hodin úřadující místopředseda akademik Vladimír K o ř í n e k 
vzpomínkou na členy JČMF, zesnulé v posledním půlletí. Byli to soudruzi J a n F i l i s t e i n , 
učitel na stav. průmyslové škole v Českých Budějovicích; dr. Josef H o n z á k , předseda 
pobočky JČMF v Pardubicích; doc. dr. Josef H r d l i č k a , vědecký pracovník laboratoře 
optiky ČSAV v Praze; laureát státní ceny Klementa Gottwalda prof. dr. Zdeněk M a t y á š , 
člen předsednictva ÚV JČMF; dr. Karel R ó s s l e r , odborný asistent ČVUT Praha; ing. Petr 
S t e c k i v , odborný asistent ČVUT Praha; prof. dr. Jaroslav Š a f r á n e k , přednosta fysikál-
ního ústavu lékařské fakulty Karlovy university; Karel Žďárský, učitel bsmileté střední 
školy v Ústí nad Labem. 

Potom referoval soudruh Jan U r b a n e c , náměstek ředitele Ústavu jaderné fysiky 
ČSAV, o zařízení a práci tohoto ústavu. Jeho referát, doprovázený četnými projekcemi, 
seznámil členy ÚV JČMF nejen se stavbou, zařízením a organisací Ústavu jaderné fysiky 
ČSAV, ale i s jeho pracovním programem a s nejdůležitějšími pracemi, které jsou dnes 
v tomto ústavu prováděny. Vzhledem k důležitosti Ústavu jaderné fysiky ČSAV a vzhle
dem k tomu, že thematika i methodika prací v něm konajaých je nová, a při vší důleži
tosti přece jen dosti speciální, přinesl Urbancův referát posluchačům velmi cenné poučení 
o oboru, v němž se fysika dnes rozvíjí snad nejbouřlivěji. 

Další referát měl soudruh dr. B. Š t e r n b e r k , ředitel astronomického ústavu ČSAV, 
a to o pozorování sovětské umělé družice Země. Jeho referát upozornil na zkušenosti 
s pozorováním umělé družice, na problémy, k jejichž řešení přispěje vypouštění družic, 
na některé technické problémy, které bylo nutno v souvislosti s vypuštěním umělé 
družice řešit. Referát velmi věcně a přesně podál přehled o podstatě a významu umělých 
družic a byl přítomnými vděčně přijat. 

Poslední referát měl soudruh akademik K o ř í n e k . Hovořil o svých názorech na pří
pravné kursy, v nichž by se absolventi 11-letek připravovali pro studium na vysokých 
školách. Jeho referát vzbudil živou odezvu a diskuse se zaměřila jak na otázky náplně 
a trvání kursů, tak na otázky jejich organisace. Je pochopitelné, že se přitom hovořilo 
i o nedostatcích práce na dnešních 11-letkách. Diskuse sama byla zahájena výkladem 
soudruha ministra K a h u d y . Soudruh Kahuda poukázal nejen na složitost problému 
všeobecně vzdělávacího, které by mělo připravovat současně i pro vysokoškolské studium, 
ale i na opatření, která v tomto směru koná nebo připravuje ministerstvo školství. 
Poukázal rovněž na hospodářskou stránku školských' opatření tohoto druhu, jako je na 
příklad změna délky povinné školní docházky. Ve svém výkladu ani v diskusi nezaujal 
soudruh ministr stanovisko zásadně odporující thesím soudruha akademika Kořínka. 

Odpolední část zesedání byla věnována otázkám organisačním. Byly přečteny zprávy 
jednatelská, hospodářská, zpráva revisorů a zpráva slovenského výboru JČMF. Pak byla 
provedena volba náhradníka za zesnulého profesora dr. Zdeňka Matyáše do ÚV JČMF 
a do presidia ÚV JČMF. Zvolen byl profesor dr. Ladislav Z a c h o v a l . 

Diskuse ke zprávám byla zaměřena na otázky hospodářské, při čemž šlo hlavně o vyba
vení JČMF zařízením užitečným pro její složky (Rotaprint, promítací přístroje, mikrofilm 

*) Konané dne 13. února 1957; viz tento časopis, II, č. 5, str. 638 — 649, 1957. J. V.' 
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a p.) a na funkci časopisu ,,Pokroky matematiky, fysiky a astronomie". V této částí 
diskuse se jasně ukázalo, že členové nejsou s časopisem PMFA spokojeni, že časopis-
neplní ani funkci informátora o životě JČMF, o nových knihách a událostech z matema
tiky a fysiky urnás, ani nepřináší vhodné články odborné. Není ani vyjasněn vztah k Čs. 
časopisu pro fysiku a upravena spolupráce redakcí obou těchto časopisů. Podle podnětů 
z diskuse bude presidium Ú V JČMF sledovat PMFA a systematicky usilovat o jejich 
zlepšení. Příští schůze bude věnována rozpravě o tomto časopise. 

Všechny přečtené zprávy byly po diskusi schváleny. Dalším bodem programu byl refe
rát s. Z a c h o v a l a o průběhu I. sjezdu československých fysiků. Sjezd splnil svoje poslání, 
které spočívalo v široké přehlídce fyzikální práce u nás a v jejím srovnání — pokud to 
umožnila návštěva cizinců — s obdobnou prací v cizích státech. Pedagogická sekce sjezdu 
měla své speciální poslání a lze říci, že i ta své poslání splnila. Vyšel z ní zároveň podnět 
k uspořádání fysikální pedagogické konference v roce 1958, neboť pedagogické problémy 
v oblasti fysiky jsou velmi živé a je jich mnoho. Se sjezdem byla časově spojena také 
oslava padesátiletého trvání FysikálnÓio ústavu Karlovy university. Konala se ve velké 
aule Karolina za účasti s. ministra K a h u d y , který učinil velmi závažný projev, rektora 
Karlovy university, předsedy I. sekce ČSAV a mnoha akademických funkcionářů i zá
stupců vysokých škol. Velkým kladem I. sjezdu byla účast zástupců nejvyšších úřadů 
a presidia ČSAV při zahájení, dále beseda účastníků sjezdu se s. ministrem Kahudou 
ve Valdštejnském paláci a konečně i poměrně hojné zprávy o sjezdu v tisku. 

V diskusi bylo poukazováno na některé nedostatky organisace sjezdu, které se projevo
valy hlavně v některých společenských podnicích. Došlo k nim částečně i tím, že v prvních 
dnech sjezdu pět vedoucích pracovníků z oboru fysiky se nemohlo zúčastnit sjezdu, 
protože měli velmi důležité úkoly jiné,- které nebylo možno odsunout. Dále účastníci 
diskuse upozorňovali, že fysikální pedagogickou konferenci bude nutno koordinovat 
s matematicko-pedagogickou konferencí, kterou chvstá na rok 1958 Slovenskv výbor 
JČMF. 

Potom podali s. doc. N o ž i č k a a s. prof. K u n z l zprávy o účinnosti komise matema
tické a fysikální, s. prof. F u k a pak o fysikální olympiádě, která probíhá pokusně v olo
mouckém kraji a s. L i n h a r t o činnosti pobočky Praha. 

V závěru jednání předsedající soudruh akademik K o ř í n e k referoval o svých zkušenos
tech z cesty do Madarska a připomněl, že je nutno začít připravovat stoleté výročí založení 
JČMF. ÚV JČMF proto zvolil přípravnou komisi. Zprávou soudruha M e n š í k a o práci 
redakce ,,Rozhledů matematicko-rysikálních" bylo jednání skončeno. 

L. Zachoval,. 
Praha 

Přednáška v. Matematické obd pražské 
12. X I . 1957: Prof. S. N, R ž e v k i n (Moskevská státní zniversita), Vývoj akustiky v SSSR; 
12. X I . 1957: Dr E. B u r e š : Příspěvek ke studiu polostínového efektu; 
14. X I . 1957: Prof. S. N. R ž e v k i n (Moskevská státní universita), Práce katedry akustiky 

na fysikální fakultě Moskevské státní university; 
19. X I . 1957: Prof. S. N. R ž e v k i n (Moskevská státní universita), O architektumí akus-^ 

tice I; 
19. X I . 1957: Z. S t a n ě k , Barevný závoj u černobílých fotografických vrstev; 
21. X I . 1957: Prof. S. N. R ž e v k i n (Moskevski státní universita), O architektumí akus

tice II; 
25. X I . 1957: Prof. dr. Karel R y c h l í k , Teorie reálných čísel z Bolzanovy rukopisné pozů

stalosti; 
26. X I . 1957; Ing. L. S t e j s k a l , Sensitometrická kontrola barevného procesu; 
29. X I . 1957: Prof. S. N . R ž e v k i n (Moskevská státní universita), Zviditelnění ultrazvu

kového pole; 
29. X I . 1957: Prof. M. A. G a v r i l o v , kand. techn. věd V. N. R o g i n s k i j , O výsledcích 

v oboru synthesy reléových obvodů v SSSU; 
2. X I I . 1957: Dr Rudolf V ý b o r n ý , Jednoznačnost některých okrajových úloh; 
9. X I I . 1957: Dr Miroslav F i e d l e r , O některých výsledcích a problémech z n-rozměrné 

eukleidovské geometrie; 
20. X I I . 1957: Kand. mat.-fys. věd Václav B a r t o š e k , O principech jaderných reaktorů-
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Z činnosti poboček JČMF 
NITRA 

Katedra pořnohospodárskej mechanizácie Agronomickej fakulty Vysokej školy polno-
hospodárskej v Nitře a Pobočka Jednoty československých matematikov a fyzikov, 
v Nitrianskom kraji usporiadali dňa 11. novembra 1957 přednášku Dr. Michala Haranta 
docenta Přírodovědecké j fakulty UK v Bratislavě: „Nomogramy vo výskumníckej 
praxi". 

Na prednáške se zúčastnilo tridsať štyri Fudí, ktorí přednášku vypočuli s velkým 
záujmom. 

V úvode autor stručné vysvětlil pojem funkcie a modulu. Potom sa zaoberal stupnicami 
a dvoj stupnicami. Poukázal na možnost nahradenia tabuliek dvoj stupnicami. Velký 
doraz kládol na doplňovanie nepravidelných stupnic, kde sa v praxi robia často chyby. 

Po úvodněj časti dokladné sa zaoberal teóriou spojnicových nomogramov. Po radě 
preberal otázky: základné tvary nomogramov (Cauchy, súčtový a súčinový tvar), zostro-
jenie najjednoduchšej stupnice pre danú závislost, grafická úprava správné vypracova
ného nomogramu, riesenie vzťahov viac ako troma premennými pomocou spojnicových 
nomogramov (zdrúžené nomogramy). 

Autor rozobral aj otázkyf prečo sú nomogramy velmi výhodnou grafickou pomóckou. 
Pretože nomogramy 1. šetria desat- až dvadsať krát čas, potřebný pře daný výpočet, 
2. šetria papierom, 3. sú dostatočne přesné, 4. odpadá u nich zdfhavá kontrola, 5. sú vel'mi 
jednoduché, možno nimi naučit pracovat aj menej kvalifikované osoby. Z týchto dóvodov 
nomogramy sú stále viac používané pri roznych výpočtoch technickej praxi. 

Druhů část svojej přednášky autor věnoval zostrojovaniu nomogramov, potřebných 
najma na vyhodnocovanie pol'nohospodárskych pokusov ako vyrovnanie nejednotností 
pri poTných pokusoch okopaninami, stanovenie chyby rozdielu pomocou Pythagorovej 
vety, Mitscherlichov zákon o účinnosti rastových faktorov, atd. Vo váčšine prípadov 
autor použil originálně riesenie, ktoré je vhodnejšie ako riešenia, uvádzané v literatuře. 

Všetky nomogramy autor vzorce na tabuli narýsoval a podrobné vysvětlil, ako sa tieto 
nomogramy vypočítajú a zostrojujú. 

Přednáška doc. Haranta hodné prifípela k tomu, aby výskumní pracovníci v polno-
hospodárstve lepšie mohli používat a zostrojovať nomogramy & vlastného oboru. Přítom
ným učitefom zo středných škol zas ukázala, ako sa používá matematika v praxi. 

Bolo by želatelné, aby Slovenský výbor Jednoty čsl. matematikov a fyzikov vydal 
tuto prediiášku tlačou, nakol'ko z tohoto oboru je velmi málo literatury. 

L. Dunajský 

OLOMOUC 
Bok činnosti pobočky JČMF v Olomouci 

Pobočka byla založena 25. září 1956. Ustavující schůzi řídil prof. dr Josef F u k a . 
Předsedou pobočky byl zvolen docent VŠP v Olomouci dr B. H a c a r , jednatelem prof. dr 
J . F u k a . Ústřední výbor JČMF zastupoval na této schůzi prof. dr M. V a l o u c h , který 
přednesl dvě přednášky: ,,Úkoly JČMF v novém období její činnosti" a za onemocně
lého prof. dr L. Z a c h o v a l a „Zkušenosti a poznatky z pobytu v SSSR". Účast na schůzi 
Jbyla 63 členů a hostů. 

Dne 18. října 1956 pronluvil v pobočce akademik B. B y d ž o v s k ý na thema , ,0 didak
tických problémech v matematice a o tvorbě učebnic". Po přednášce byla živá diskuse. 
Dále měl prof. dr B. H a v e l k a přednášku na thema ,,0 antireflexních vrstvách". Pří
tomno bylo 119 členů a hostí. Na této schůzi byl zvolen dr Mir. L a i t o c h za nového 
jednatale pobočky, s. prof. dr J. Fuka zůstal členem výboru. 

Na schůzi pobočky dne 17. ledna 1957 přednášel člen korespondent ČSAV prof. dr 
O. B o r ů v k a , ,0 matematických sjezdech v Bukurešti a ve Vídni" a prof. d r J . M e t e l k a 
, ,0 nových osnovách matematiky a deskriptivní geometrie pro 11-lete střední školy". 
Účast 33 členů. 

Na schůzi pobočky dne 28.února 1957 promluvil doc. dr B. H a c a r na thema „Geofysi-
kální rok, jeho úkoly a význam" a prof. dr J. F u k a na thema , ,0 nových osnovách 
a učebnicích fysiky pro JSŠ". Úča.st 27 členů. V diskusi se odsuzovala redukce počtu 
hodin fysiky a diskutující se přimlouvali za zařazení astronomie do učiva fysiky v i l . 
postupném ročníku. Poukazovala se na velký význam fysiky pro vytváření světového 
názoru, pro rozvíjení technického myšlení a pro póly technické vzdělání; vše to redukcí 
počtu hodin fysiky značně utrpí. Dále se žádalo, aby nové učebnice byly zpracovány 'JO 
nejstručněji. 
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Dne 15. března 1957 uspořádala pobočka spolu s katedrami fysiky a hudební vědy VŠP 
v Olomouci a s Čs.' společností pro šíření politických a vědeckých zrialostí v Olomouci 
pro širší okruh zájemců přednášku architekta Č. s l a p e t y z Ostravy ,,O akustice". 

Dne 25. dubna 1957 přednášel na výroční členské schůzi doc. d r K . H a v l í č e k na thema 
,,O významu vícerozměrných prostoru v geometrii". Účast 35 členů. Na schůzi byl dále 
zvolen výbor pobočky v dosavadním složení. Bylo schváleno, aby výbor pobočky při
pravil fysikální olympiádu pro žáky 11-letych středních škol v Olomouckém kraji, která 
b y byla přípravou pro event. celostátní fysikální olympiádu. 

Spolu s kabinetem fysiky Ústavu pro další vzdělání učitelů v Olomouci byla krajská 
fysikální olympiáda připravena v září t. r. pro žáky 9. — 11. tříd JSŠ. Školám byly zaslány 
již úlohy prvníko kola, které má být studijní a přípravné. 

Dr Mir. Laitoch 
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